



جامعة الموصل
كلية الإدارة والاقتصاد

**تقدير أثر الانفتاح الاقتصادي
في النمو الاقتصادي لدول مختارة من جنوب
شرق آسيا للمدة (1990-2010)**

رسالة تقدمت بها
وفاء صباح خدر العيساوي

رسالة ماجستير
اقتصاد

بإشراف
الأستاذ المساعد
الدكتور سعد محمود الكواز

المستخلص

أدت التغيرات الاقتصادية المعاصرة التي أطلق عليها الانفتاح الاقتصادي Economic Openness إلى تحرير التجارة الخارجية من المعوقات كافة وتحرير القطاع من المخاوف والعقبات وفتح باب الاستثمارات الأجنبية بكل الضمانات، وتخفيف القيود، وأدى التحرير الاقتصادي المتسارع لأسواق السلع والخدمات ورؤوس الأموال والتقنيات نقلة نوعية مع ميلاد منظمة التجارة العالمية (WTO) في الأول من كانون الثاني سنة ١٩٩٥، بوصفها منظمة تعنى بالمسائل التجارية الدولية، وجاءت نتيجة للأوضاع التي ميزت العالم منذ عقد التسعينات من القرن العشرين ومطلع القرن الحادي والعشرين والمتمثلة في الانفتاح الاقتصادي، والعولمة الاقتصادية، وتداخل الاقتصادات وارتباط مصالح العدد الأكبر من الدول، ولاسيما الدول النامية منها مع المتقدمة والشركات متعددة الجنسية.

بناءً على ما تقدم، فقد أفترض البحث أن الانفتاح الاقتصادي ومتغيرات اقتصادية أخرى ذات تأثيرات ايجابية في النمو الاقتصادي، وكذلك تطور الدول يكون مرهوناً بالقدرة التنافسية التي تتمتع بها تلك الدول، فضلاً عن التحليل النظري لعينة مختارة لدول جنوب شرق آسيا، وهي (سنغافورة، وماليزيا، واندونيسيا، وكوريا الجنوبية، وتايلند)، وتم الاعتماد على بيانات السلاسل الزمنية في تقدير الظاهرة قيد الدراسة، ولكل دولة على انفراد كونها تعكس التغيرات الحاصلة في الانفتاح الاقتصادي حسب ماله من خصائص تختلف من دولة إلى أخرى.

شمل البحث ثلاثة فصول، اختص الأول منها بتحليل العلاقة بين الانفتاح الاقتصادي والنمو الاقتصادي، فضلاً عن الأهداف والانعكاسات والمظاهر والمحددات للانفتاح التجاري. أما الثاني فاعتنى بتحليل المؤشرات الرئيسية لاقتصادات دول جنوب شرق آسيا، في حين أنصرف الثالث لتقدير أثر الانفتاح الاقتصادي ومتغيرات اقتصادية أخرى في النمو الاقتصادي للدول عينة الدراسة، وبخصوص الانفتاح الاقتصادي فقد كان تأثيره إيجابياً ومعنوياً في النمو الاقتصادي لكل من (تايلند، وماليزيا، واندونيسيا)، أما (سنغافورة) فقد أظهرت النتائج بعدم وجود تأثيره المعنوي في النمو الاقتصادي، وفي كوريا الجنوبية، كذلك وعلى الرغم من معنوية الانفتاح الاقتصادي إلا أن تأثيره كان سلبياً وذا إشارة سالبة.

أما أهم المقترحات التي خرج بها البحث، فتمثلت في أن على الدول عينة الدراسة تخصيص الاستثمارات والقروض الأجنبية وعوائد الصادرات بما يتلاءم مع الطاقة الاستيعابية لاقتصادات دول العينة من خلال دراسة اتجاهات معامل رأس المال إلى الناتج، ومن ثم توجيه هذه الأموال نحو القطاعات التي تتسم بانخفاض المعامل المذكور آنفاً.

Abstract

The modern economic changes, which were named as a economic Openness to liberate the foreign trade of all the obstacles have led to liberate the sector of all the fears and obstacles and open up all the foreign investments with all guarantees and ease tensions.

The speedy economic liberation helped the commodities , the services per capital and the technologies which witnessed a qualitative jump with the birth of world trade organization on the first of January, 1995 as it is an organization that deals with international trade problems where it came as a result of the situations which distinguished the world in the decade of the 1990s of the twentieth century and the beginning of the twenty-first century that represented the trade opening and the economic globalization and the interrelation of the economics and the link of the large number of interests for these countries , namely the developing countries , the developed countries and the multi-national companies.

According to what has been mentioned above , the research supposed that the trade opening and other economic changes with positive effects in the economic growth and the development of the states is related to the competitive capacities which those states enjoy with besides the theoretical analysis for a chosen sample of East Asia countries like Singapore, Malaysia, Indonesia, South Korea and Thailand . It was depended on time schedules in estimating the studied demonstration for each country individually as it reflects all the changes of the trade opening according to the characteristics that differ from one country into another.

The research deals with three chapters. The first specialized in analyzing the linkage between the trade opening and the economic growth in addition to the targets, reflections , the figures and the limits of the trade opening. The second cared about analyzing indicators of East Asia economics, while the third cared about the effects of the trade opening and other economic changes in the economic growth for certain studied countries.

Concerning the trade openness, its effect was positive in the economic growth for Thailand , Malaysia and Indonesia, Concerning Singapore, the results proved of having no moral effect in the economic growth. In case of South Korea, in spite of the morality of the Economic Openness where its effect was negative with a negative signal. The most important proposals, which the research dealt with represented that the studied countries allocated investments and foreign loans and exports returns, which comply with capacity power for the sample countries through studying the trends of the capital factors to the results and in then, direct these finances towards the sectors that characterize in decreasing the afore-mentioned factors.

**University of Mosul
College of Administration
And Economics**



**An estimation of the Effect of the of the
Economic opennness in the Economic
Growth for Selected Countries of
Southeast Asia from (1990-2010)**

A Thesis Submitted

By

Wafaa Sabah Al-esawi

**M. Sc. / Thesis
Economy**

**Supervised By
Assist. Prof.
Dr. Saad Mahmood Al-Kawaz**

2012 A.D.

1433 A.H.